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هشـــتم مهرماه سال گذشـــته و ماجرای معروف به جمعه خونین زاهدان 

را احتمالا همگی خاطرتان هســـت؛ جمعه ای کـــه در آن و بعد از برگزاری 

نمازجمعه تعدادی از نمازگزاران و البته افراد مســـلح با نیروهای انتظامی 

کلانتری 16 درگیر شـــدند و در جریان این درگیری و با اعلام استانداری 

سیستان وبلوچســـتان 35 نفر جان خودشان را از دست دادند که با تایید 

رهبر انقلاب بنا شد افراد بی گناهی که در این اتفاق دلخراش جان باختند، 

شهید اعلام شوند. بعد از این ماجرا روند بررسی حادثه آغاز شد و به تناوب 

ضمـــن اعلام گزارش های متعدد تصمیماتـــی هم در ارتباط با افراد دخیل 

در وقوع حادثه، مقصران و... گرفته شـــد و این تصمیمات و رســـیدگی ها 

همچنان ادامه دارد. این را که چرا آن حادثه رخ داد همه مطلع هســـتیم و 

همان وقت ها هم گفته شد که علت وقوع آن ربطی به اعتراضات سراسری 

کشـــور نداشت و اغتشاشات ایجادشده در برخی نقاط کشور صرفا شاید 

شـــدت و حدت بروز آن واقعه را شـــدیدتر کرد. با همه اینها از آن موقع تا 

الان هم تحلیل و اخبار مختلفی پیرامون حادثه منتشـــر شده است و هم 

اقداماتی را در جهت جلوگیری از تنش های بیشتر شاهد بوده ایم. تغییراتی 

هم در ســـطح عوامل انتظامی و امنیتی استان داشته ایم و خلاصه از این  

دست اقدامات همچنان ادامه دارد. روایت مسیر آمده و آخرین تصمیمات 

گرفته شده را با هم مرور می کنیم. 

 

8 مهر سال گذشته و بعد از نمازجمعه زاهدان، به گفته شورای تامین این استان 

چند فرد مســـلح شروع به تیراندازی به سمت کلانتری 16 زاهدان کردند و این 

اتفاقات فضای بیرونی مصلای نمازجمعه زاهدان را به شدت ملتهب کرد و تعدادی 

از نمازگزاران در جریان این اتفاق مجروح شدند و تعدادی دیگر نیز جان خودشان 

را از دست دادند. بلافاصله بعد از این اتفاق شورای تامین استان در اطلاعیه ای 

اعلام کرد: »افرادی ساعتی پیش قصد داشتند با تیراندازی اوضاع شهر را ناامن 

کنند که با هوشیاری و واکنش نیروهای امنیتی و انتظامی اوضاع کنترل گردیده 

است.« بعد از واقعه فضای خبری به سرعت نسبت به این موضوع واکنش نشان 

داد و برخی شاهدان و مطلعان از ماجرا روایت هایی داشتند. در بازدید میدانی 

و گزارشـــی که از آن روز و اتفاقات افتاده در »فرهیختگان« داشتیم هم نوشتیم 

که در روز واقعه 8 مهرماه دقیقا چه اتفاقاتی افتاد و چه شـــبهات و گمانه هایی 

بی پاسخ مانده است. دو روز بعد از واقعه کمیسیون امنیت ملی مجلس شورای 

اسلامی هیاتی را به زاهدان اعزام کرد. یکی از اعضای این کمیسیون همان روز 

اعلام کرد: »این هیات مسائل امنیتی را بررسی می کند، البته با تلاش نیروهای 

امنیتی و انتظامی و اطلاعاتی امنیت کامل در 18۰۰ کیلومتر مرزهای مشترک 

با افغانســـتان و پاکســـتان برقرار است و مشـــکل خاصی وجود ندارد؛ اتفاق در 

زاهدان هم توســـط تعدادی از عوامل نفاق و دشـــمن رخ داد که با اســـتفاده از 

پوشـــش نمازجمعه و به صورت مسلحانه به مردم عزیز و اماکن شهرستان حمله 

مسلحانه کردند و چهارنفر از نیروهای سپاهی، بسیجی و انتظامی را به شهادت 

رساندند و تعدادی از مردم بی گناه جان خود را از دست دادند.« کمتر از یک هفته 

بعد از حادثه، پایگاه اطلاع رسانی دولت اعلام کرد درپی حوادث اخیر زاهدان، 

احمد وحیدی برای بررســـی همه جانبه موضوع و ارائه گزارش جامع از ریشه ها، 

علل و عوامل موضوع از ســـوی رئیس جمهور مامور شده است. در این ماموریت 

رئیس جمهـــور بـــا یـــادآوری نقش بنیـــادی مردم شـــریف و وفادار اســـتان 

سیستان وبلوچستان در تامین امنیت شرق کشور طی سال های پس از انقلاب 

و همچنین تاکید بر وحدت و انسجام ملی به عنوان رمز پیشرفت و اقتدار کشور، 

بر رسیدگی جدی به مساله و پیگیری وضعیت آسیب دیدگان و خانواده شهدای 

این حوادث و برخورد قاطعانه با عوامل مخل امنیت و آرامش منطقه تاکید شده 

بود. سوای فوتی ها و مجروحان این حادثه، فرماندار زاهدان درخصوص خسارت 

میلیاردی به زیرســـاخت های شـــهری اعلام کرد: »در آشوب های اخیر در حوزه 

سازمان آتش نشانی علاوه بر خسارت به اموال آتش نشانی تا حدود ۵۰ درصد از 

توان خدمات رســـانی این سازمان از بین رفته است. در این حوادث دو دستگاه 

آمبولانس پیشـــرفته کاملا تخریب شده و 1۲ نفر از کارکنان اورژانس و 6 نفر از 

کارکنان ســـازمان آتش نشانی مورد ضرب و شتم قرار گرفته اند. ۲۰ شعبه بانکی 

دچار حادثه شده که 1۲ شعبه کاملا سوخته و 1۰۰ دستگاه atm دچار خسارت 

و تخریب شـــده اند.« بعد از ســـفر وزیر کشور و هیاتی از سوی کمیسیون امنیت 

ملی مجلس، با تصمیم مجمع نمایندگان استان سیستان وبلوچستان در جلسه 

با رئیس جمهور قرار شد یک تیم ویژه هم ابعاد مختلف اتفاقات زاهدان را بررسی 

کند. 19 مهرماه سخنگوی قوه قضائیه اولین اظهارات را از سوی دستگاه قضایی 

کشور در ارتباط با واقعه زاهدان داشت. ستایشی گفت: »به لحاظ مطالبه ملت 

ایران و مردم سیستان وبلوچستان ما این حوادث اخیر را به صورت عمیق و دقیق 

و کارشناســـانه بررسی و ریشـــه یابی می کنیم و مطمئن باشـــید این بررسی و 

رسیدگی ها تا خشکاندن ریشه های این حادثه تاسف برانگیز و احقاق حقوق مردم 

ادامه دارد.« پس از آن هم شعبه ویژه برای رسیدگی به درخواست خسارت دیدگان 

وقایع زاهدان تشـــکیل شـــد. حدود یک ماه بعد از حادثه 8 مهر، شورای تامین 

استان سیستان وبلوچستان بعد از بررسی های صورت گرفته، بیانیه ای صادر کرد 

که در بخشـــی از آن آمده بود: »با هدف بررســـی ابعاد پنهان و پیدا و شناسایی 

عاملین و مقصرین حادثه، کمیته پیگیری و شورای مشورتی با دعوت نمایندگانی 

از سران طوایف، ریش سفیدان و بزرگان در شورای تامین استان تشکیل می شود 

و تا حصول نتیجه موارد را بررسی و پیگیری خواهد کرد. ضمنا به منظور رسیدگی 

به شـــکایات شعبه ویژه ای در دادســـرای عمومی و انقلاب استان دایر شده و از 

آسیب دیدگان، مجروحان و خانواده های کشته شدگان تقاضا می شود ضمن ارائه 

مستندات و شکایات، درخواست های خود را از آن طریق پیگیری کنند.« پنجم 

آبان ماه و بعد از آنکه بسیاری از شاهدان قائل به نقش نیروهای انتظامی و امنیتی 

در افزایش تعداد کشته شـــدگان و مجروحان بودند و بررســـی ها هم حکایت از 

قصوراتی توسط این نیروها داشت، احمدرضا پورخاقان، رئیس سازمان قضایی 

نیروهای مسلح طی اظهاراتی خاطرنشان کرد: »سازمان قضایی نیروهای مسلح 

پس از اینکه تعدادی از اولیای دم به دادسرای نظامی زاهدان مراجعه کردند به 

این موضوع ورود کرد. سازمان قضایی نیروهای مسلح به عنوان دستگاه مستقلی 

که زیرنظر قوه قضائیه وظایف خود را انجام می دهد، به مردم شریف قول می دهد 

که ابعاد مختلف این واقعه رســـیدگی کند و تمام جوانب را درنظر بگیرد. مدارک 

و شـــکایات افـــراد را جمع آوری کردیم، لذا وظیفه قانونی ماســـت که در کمال 

اســـتقلال بدون هیچ گونه اغماض و بااقتدار و براساس مرقانون به وظیفه خود 

عمل کنیم. بدیهی است چنانچه افرادی در این زمینه مرتکب جرم شده باشند، 

طبق قانون و شرع با مجرمان برخورد قانونی خواهد شد.« یک روز بعد، شورای 

تامین سیستان وبلوچســـتان با صدور بیانیه ای اعلام کرد که فرمانده انتظامی 

زاهدان و رئیس کلانتری 16 این شهر از سمت خود عزل شدند. در بیانیه شورای 

تامین استان با اشاره به حوادث هشت مهر سال جاری در زاهدان و علل آن آمده 

است: »پرونده حوادث تلخ زاهدان اعم از محرکان، اغتشاشگران و مهاجمان به 

کلانتری و از طرفی به مســـئولان ذی ربط انتظامی جهت رسیدگی به تخلفات و 

جرائم، تشـــکیل و به همراه مستندات کامل برای رسیدگی همه جانبه به مراجع 

قضایی ارسال شـــده تا به صورت دقیق و براساس ضوابط قانونی مورد رسیدگی 

قـــرار گیرد. ناآرامی های ایجادشـــده بعد از نماز 8 مهرماه زاهدان باعث شـــد 

نمازجمعه هـــای هفته هـــای آینده هم دســـتخوش التهاباتی باشـــند. یکی از 

پرتنش ترین آنها هم نمازجمعه 6 آبان ماه بود که البته با همکاری پلیس و انتظامات 

مسجد مکی کنترل شد. بعد از این نمازجمعه و اتفاقات 6 آبان هم شورای تامین 

سیستان وبلوچســـتان در اطلاعیه ای ضمن قدردانی از علما، معتمدان و مردم 

هوشیار استان، خصوصا مجموعه انتظامات مسجد مکی، اعلام کرد: »علی رغم 

تذکرات امام جمعه مسجد مکی زاهدان، متاسفانه عده ای افراد فرصت طلب برای 

ایجاد اغتشاش و ناامنی وارد خیابان های اطراف شدند که در این میان با شلیک 

افراد ناشـــناس، تعدادی از شهروندان و نیروهای حافظ امنیت مجروح شدند.« 

یک کشـــته و 14 مجروح هم ماحصل تنش آفرینی ها در ادامه وقایع 8 مهرماه 

زاهدان در نمازجمعه 6 آبان ماه سال گذشته بود. درکنار تمام افراد و چهره ها و 

گروه هایی که برای حادثه خونین زاهدان به این شـــهر سفر کردند، رهبر انقلاب 

هم حاج علی اکبری را به عنوان نماینده ویژه به این استان فرستاد تا ضمن بررسی 

امور و اتفاقات رخ داده گفت وگویی هم با مسئولان و چهره های این استان داشته 

باشد. حاج علی اکبری در جریان این سفر با مولوی عبدالحمید امام جمعه اهل 

ســـنت زاهدان هم دیداری داشـــت و در جریان آن خاطرنشـــان کرد: »یکی از 

ماموریت های مهم ما در این سفر شنیدن درددل، گلایه ها و مطالبات مردم است 

و در این جهت جلســـات متعددی برگزار و ســـپس مسائل را جمع بندی و برای 

اتخـــاذ تصمیم های جدید خدمـــت مقام معظم رهبری تقدیم خواهیم کرد.« در 

همین سفر بود که نماینده رهبری در ارتباط با سرنوشت جان باختگان حادثه 8 

مهرماه گفت: »ترک فعل های حوادث اخیر زاهدان باید بررسی شود و اگر کسی 

در این زمینه کوتاهی کرده باشد با آن برخورد خواهد شد. جان باختگان حوادث 

اخیر زاهدان در فرهنگ نظام اســـلامی و با عنایت رهبر معظم انقلاب اسم آنان 

در فهرست شهدا قرار گرفت.« 6 اردیبهشت سال جاری در نشست خبری دیگری 

با حضور سخنگوی قوه قضائیه از ستایشی در ارتباط با پرونده حوادث روز جمعه 

زاهدان سوال شد و او در پاسخ به خبرنگاران گفت: »پرونده مطروحه در مجموعه 

سازمان قضایی نیروهای مســـلح استان سیستان وبلوچستان مطرح شده و در 

حال رســـیدگی است. برای متهمان این پرونده کیفرخواست قانونی صادر شده 

و پرونده در وقت رسیدگی دادگاه است.« نماینده مردم چابهار در مجلس هم با 

بیان مطالبه مردم سیستان وبلوچستان در ارتباط با وقایع اخیر خاطرنشان کرد: 

»ســـفر هیات اعزامی رهبر انقلاب و فرمایشات شفاف اخیر نماینده ولی فقیه در 

امور اهل سنت استان دامنه فاجعه جمعه خونین زاهدان را بیش از پیش مشخص 

کرد. از روسای قوا می خواهم با حضور در استان از خانواده شهدای آن روز تلخ 

دلجویی کنند. محاکمه عاملان و آمران جمعه خونین مطالبه لایتغیر مردم غیور 

سیستان وبلوچستان است. این عاملان و آمران و سکوت کنندگان در برابر حادثه 

را نمی بخشـــیم و فراموش نخواهیم کرد.« سرانجام ۲1 اردیبهشت امسال یعنی 

دو روز پیـــش پورخاقـــان، رئیس ســـازمان قضایی نیروهای مســـلح از صدور 

کیفرخواست برای ۲6 نفر در پرونده مصلای زاهدان خبر داد و گفت: »با تاکید 

مقام معظم رهبری بر رسیدگی و برخورد قاطع با خاطیان و مجرمان پرونده حادثه 

هشـــتم مهرماه و احقاق حق کســـانی که به آنها ظلم شـــده اســـت به استان 

سیستان وبلوچســـتان ســـفر کردیم. در ایـــن پرونده درمجموع بـــرای ۲6 نفر 

کیفرخواســـت صادر شده است. اتهام 11 نفر از متهمان این پرونده، تیراندازی 

منتهی به قتل و جرح اســـت و برای 1۵ نفر باقی مانده به اتهام سوءاســـتفاده از 

موقعیت شغلی، تیراندازی برخلاف مقررات، لغو دستور و ترک فعل هایی که اتفاق 

افتاد کیفرخواســـت صادر شده است. در برخورد با خاطیان و کسانی که در این 

حادثه تلخ مرتکب جرم شدند، هیچ اغماضی در کار نیست و اطلاعات رسیدگی 

به این پرونده به زودی منتشـــر خواهد شد. اگر کسانی مرتکب جرم شده باشند 

با آنها برخورد قاطع خواهیم کرد و اجازه نمی دهیم حقوق مردم پایمال شود. ما 

بـــه وظیفه خود عمل می کنیم و عواملی که باعث تحریک برخی از جوانان اهل 

سنت در صف نماز مصلای اهل سنت زاهدان شدند و در سایه این تحریک افراد 

ضدانقلاب با سوءاستفاده از شرایط، حادثه خونین زاهدان را رقم زدند و همچنین 

اشـــخاصی که در فضای مجازی اقدام به تحریک جوانان اهل سنت کردند هم 

شناسایی و با آنها برخورد قاطع صورت می گیرد. در همان لحظات ابتدایی وقوع 

حادثه همکاران پرتلاش ما و بازپرس در صحنه حاضر و پرونده تشکیل شد و در 

دو بخش تفکیک و مورد رســـیدگی قرار گرفت و نهایتا برای ۲6 نفر کیفرخواست 

صادر شـــد.« حالا باید منتظر ماند و دید درنهایت چه مجازاتی برای عاملان آن 

حادثه خونین و فراموش نشدنی در نظر گرفته می شود.

رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح از صدور کیفرخواست برای ۲۶ متهم ماجرای مصلای زاهدان خبر داد

التیام زخم زاهدان

1. به نظر می رسد علی رغم تلاش های ستودنی صاحبنظران حوزه فضای مجازی 

و فعالان بخش خصوصی برای واکاوی ابعاد اقتصادی و فرهنگی وضعیت اینترنت 

کشور پس از ناآرامی های سال گذشته، مساله فیلترینگ/محدودسازی گسترده 

دسترسی کاربران به دو پلتفرم خارجی پرکاربرد، محصول یک تصمیم کاملا امنیتی 

در کشور بوده است. این گزاره به عنوان یک تذکر شکلی به تحلیلگران حکمرانی 

فضای مجازی جهت تدقیق زاویه دید بحث قابل طرح است. در چند ماه اخیر وزیر 

محترم ارتباطات مکررا اشاره کرده اند که تصمیم به بازگشایی و رفع فیلتر از عهده 

وزارت خارج است؛ چراکه روال فعلی  محصول تصمیم شورای عالی امنیت کشور 

بوده است. حتی تا جایی که به یاد دارم ایشان در موضوع پیگیری رئیس جمهور در 

این باره و ارجاع فوری به پیگیری نامه آقای توانگر)نماینده مجلس(، پاسخی به این 

مضمون مطرح کرده بودند که »بلاموضوع/غیرضروری بودن تداوم وضعیت موجود 

فیلترینگ در زمان آرام شدن شرایط کشور از سوی وزارت ارتباطات مکررا به نهادهای 

امنیتی گزارش شده است.« در نتیجه تلاش برای هرگونه قرائت غیرامنیتی از این 

تصمیم اعم از اقتصادی، اجتماعی، سیاستی و... اساسا از حیث شواهد و قرائن 

واقعی مردود است )ضمن احترام به تحلیل هایی از این دست(. 

درواقع کشـــور با تصمیم اتخاذ شده از سوی نهادهای امنیتی مواجه است که با 

گذشت بیش از 8 ماه تاکنون سرسختانه پابرجا مانده و این به معنای غلبه مطلق 

نگاه و قدرت این جریان در مهم ترین تصمیمات حکمرانی فضای مجازی کشـــور 

اســـت؛ پس  شاید بهتر باشد در آغاز از خود بپرسیم آن همه جنجال و هیاهو برای 

گسترش دامنه اختیارات شورای عالی فضای مجازی )در طرح صیانت که بعدتر 

در قالب مصوبه هشتادویکمین جلسه شورای عالی فضای مجازی با عنوان »شرح 

وظایف، اختیارات و ترکیب اعضای کمیسیون عالی تنظیم مقررات فضای مجازی 

کشـــور« تصویب و ابلاغ شد(، برای چه بود؟ اگر این شورا به عنوان عالی ترین نهاد 

تصمیم گیـــری در حوزه فضای مجازی در فرآیند اتخاذ چنین تصمیمات به غایت 

راهبردی و کلان برای فضای مجازی کشور نقشی ندارد، آنگاه ضرورت وجود شورا 

چیست؟ تشدید ضمانت اجرایی تصمیمات و مصوبات شورایی که در این سطح از 

ایفای نقش موثر عاجز مانده است، به چه کار می آید؟ 

۲. اما اگر بخواهیم با فرض وجود نوعی منطق و عقلانیت از منظر سیاستگذاری 

اقتصادی یا فرهنگی-اجتماعی، این تصمیم را تحلیل کنیم، چند موضوع به سرعت 

به ذهن متبادر می شود؛ تا پیش از محدودیت های شهریور 14۰1، همواره گردش 

مالی قابل توجهی در اپراتورهای همراه و برخی دیگر از اجزای اکوسیستم به واسطه 

فروش ترافیک سکوهای خارجی پرمصرف وجود داشت. این واقعیت که در اینجا 

فرصت پرداختن به جزئیات و آمار و ارقام آن نیست، به تنهایی می تواند این فرض را که 

سیاستگذار، در ماجرای اخیر خط مشیِ »حمایت گرایی/جایگزینی واردات« مدنظر 

داشته، غیرمحتمل کند. در اسناد بالادستی شبکه ملی هم موضوع صرفا به »موازنه 

درصد ترافیک داخل و بین الملل« تقلیل داده شده و خبری از رویکرد اقتصادی و 

حمایت گرایی)Protectionism( نیست. برای همین، از نظر نگارنده پرداختن به 

موضوع نیاز فراگیر مردم، دغدغه توســـعه کسب وکارهای داخلی و خودکفایی در 

بهترین حالت پوسته هایی برای پنهان کردن زمینه های اصلی اتخاذ این تصمیم و 

مغالطه در تحلیل مساله محسوب می شود.  

با این وجود، از منظر اقتصادی  اینکه هر کالای فراگیر)مورد استفاده عموم( را بخواهیم 

در درون کشور تولید/تامین کنیم، سال هاست به صورت جدی به چالش کشیده 

شده و تجربیات شکست خورده آن به وفور در تاریخ سیاستگذاری اقتصادی جهان 

موجود است.     

نکته بعدی اینکه اگرچه ماهیت مباحث علوم انســـانی در مقام بحث های نظری 

 و غیـــر انضمامی، صفر و یکی نیســـت، امـــا در ادبیات حوزه ارزیابی سیاســـت 

)Policy evaluation(، متریک ها و شاخص ســـازی بسیار مرسوم و غالب است. 

بنابراین، طبق اصول علمی ناچاریم برای ارزیابی میزان موفقیت این سیاست در 

نیل به اهداف، دســـت کم به شاخص هایی مثل آمار ترافیک داخل، آمار ترافیک 

ناشناخته )نامی که ظاهرا در حال حاضر به ترافیک بین الملل اطلاق می شود=میزان 

واقعی استفاده از vpn(، آمار مهاجرت کنندگان واقعی به سکوهای داخلی و نظایر 

آن رجوع کنیم و هر چیز  جز این متاســـفانه در حد شهود عامیانه معتبر است و نه 

بیشتر! دانش من در حوزه مدیریت کسب وکار بسیار ناقص و ناکافی است؛ چراکه 

ملاک مهاجرت واقعی و جذب کاربر وفادار به یک محصول را تا حد زیادی در رابطه 

با پایداری مشتریان )کاربران( آن محصول، در شرایط دسترسی برابر به محصول 

جایگزین )بازگشایی سکوها محدودشده خارجی( می دانم. 

امـا از نظـرگاه مدیریـت فضای مجـازی، اگر مقصود از این عبارت، پاسـخگو کردن 

سـکوهای خارجـی باشـد، مسـاله کمـاکان پـر از ابهام اسـت. براسـاس مطالعات 

انجام شـده، طـی یـک دهـه گذشـته بیـش از 1۰ مـورد تجربـه تعامل با سـکوهای 

خارجـی در جهـان بـه ثبـت رسـیده اسـت. در بیـن ایـن مـوارد، الگوهـای بسـیار 

متنوع و متکثری به چشـم می خورد که نهایتا شـاید بتوان آن را در ۳ الی 4 سـنخ 

اصلـی، دسـته بندی کـرد. مع الاسـف تصمیم اتخاذ شـده در کشـور، بـه هیچ یک 

از الگوهـای مذکـور کـه تفصیـل آنهـا از حوصلـه متن خارج اسـت ، شـباهت ندارد 

)از ایـن رو، جسـارتا همچنـان تاکیـد دارم که این تصمیـم را نمی توان برآمده از یک 

نظریـه مبنایـی و عقلانیـت سیاسـتی دانسـت و صرفا در حد یـک واکنش امنیتی 

ارزش تحلیل دارد(. حتی آنچه درمورد واتسـاپ و فیسـبوک در چین اتفاق افتاده 

اسـت، برخـلاف تصـور رایـج  در مقاطـع مهمـی تعمدا از سـوی دولـت حزبی چین 

حافـظ رقابـت بیـن خارجی هـا و داخلی ها بوده و آمـارش هم الحمدلله در اینترنت 

موجـود اسـت )نیـاز به جسـت وجو در منابع چینی نیسـت!(

تازه ترین نمونه آن هم، توافق موفقیت آمیز کشـــور همســـایه )ترکیه( در تعامل با 

سکوهای خارجی پرترافیک ذیل الحاقیه قانون ۵6۵1 بود که نهایتا به تاسیس دفتر 

و به قول عزیزان پاسخگوسازی انجامید. طرفه اینکه  ترک ها به صراحت می گفتند 

علت اتخاذ چنین تصمیمی این بود که بعد از گذشت حدود یک دهه از مسدودسازی 

ویکی پدیا چیزی جز دهن کجی و جری  شدن ویکی پدیا و اقبال و تشنه تر شدن مردم 

عایدمان نشد)عین جمله را نوشتم!( البته جزئیات و شرح و بسط دقیق این قبیل 

تجربیات تا جایی که می دانم در بخش بین الملل و راهبردی وزارت ارتباطات دولت 

سیزدهم همواره پیگیری شده و عرض بنده حاوی نکته جدیدی نیست. 

عقل سلیم ایجاب می کند از خود بپرسیم تا پیش از ماجرای شهریور و مهر 14۰1 

چه تلاش هایی برای پاسخگوسازی سکوهای پرترافیک خارجی از سوی متولیان 

حکمرانی و »مدیریت« فضای مجازی کشور انجام شده؟ و چرا از بین راهکارهای 

مختلف، این مسیر منحصربه فرد برگزیده شده است؟ یا حتی فراتر از این، آیا اگر 

سکوی خارجی دارای مخاطب فراگیر، به دستگاه حاکمیت ما پاسخگو شود، اجازه 

می دهیم به صورت قانونی در کشور فعالیت اقتصادی انجام دهد؟ آیا از درآمد میلیون 

دلاری سکوهای شرکت متا در اتحادیه اروپا، سنگاپور، ترکیه و حتی آسیای شرقی خبر 

داریم؟ وقتی واردات یک برند تلفن همراه خارجی به بهانه جلوگیری از خروج ارز از 

کشور ممنوع می شود، احتمالا پاسخ دادن به این پرسش هم چندان دشوار نباشد. 

القصه، رفتار مردم و تاریخ بهترین قضاوت کنندگان درباره تصمیمات امروز مسئولان 

کشور خواهد بود. 

گاهی تصمیمات به شدت دلسوزانه ای که تماما با در نظر گرفتن منفعت عمومی 

و خیر جمعی استارت می خورند، تا اندازه ای به ضد خودشان تبدیل می شوند که 

ظرفیت حکمرانی کشور را برای مدت مدیدی در آن حوزه تهدید یا خدای ناکرده نابود 

می کنند؛ مثل والدینی که در زمان و مکان نامناسب از ابزارهای قهری خودشان 

در تربیت فرزند اســـتفاده می کنند )به خاطر ساده ترین اشتباه، به تنبیه فیزیکی 

متوســـل می شوند( و درنتیجه در طول زمان مشروعیت و همراهی فرزند را به طور 

برگشت ناپذیری از دست می دهند. 

جای تعجب نیســـت که حتی قانون »چگونگی محاسبه و وصول حقوق گمرکی،  

سود بازرگانی و مالیات انواع خودرو و ماشین آلات وارداتی و ساخت داخل و قطعات 

آنها« )مصوب 1۳71( هم با حسن نیت و اهداف بسیار تمدنی، سازنده و مردمی 

برای کشور نوشته شد. اما در عمل بیش از سه دهه است که مردم درگیر مصائب 

خودروسازی داخلی هستند و راه برون رفتی نیست. 

به نظر می رسد، تصمیم به تداوم محدودیت دسترسی کاربران به سکوهای خارجی 

پرمخاطب مصداق اتم خودتحقیری )ولََا تُلْقُوا بِأیَدِیکمْ إلَِى التَّهلُکةِ( و اتفاقا در تناقض 

آشـــکار با قاعده نفی سبیل است؛ زنجیره ای از مسائل کلیدی همچون ضعف در 

کارهای تربیتی و توسعه سواد دیجیتال، ناتوانی در صیانت از امنیت اجتماعی و 

بازسازی امید و اعتماد سیاسی و کم کاری انباشته شده در توسعه زیرساخت با کیفیت 

و پایدار اینترنت و... را نمی شود با زدن یک دکمه به فراموشی سپرد. 

  یادداشت

فیلترینگ غیراصولی چگونه ظرفیت حکمرانی کشور را از درون تهی می کند؟

فانوس قرمز را برافراز! 
عمادالدین پاینده

پژوهشگر فضای مجازی


